
Referat af bestyrelsesmøde i Houdigelag d. 15. januar 2025

Deltagere:
Allan Lund (AL)
Christian Midtgaard Dam (CMD)
John Mouridsen (JM)
Knud Erik Sørensen (KES)
Kirsten Mølhave (KM)
Jesper Mohr (JeM)
Lee Pointing (LP)

Mødet blev afholdt som Teams møde.

Dagsorden

1. Nyt fra formand (AL)
- nyt fra digeforening 2024
- nyt fra Langeland Kommune
- reparation af dige, nord for badebroen
- tilbagemelding fra mødet med Folketingets udvalg vedr. risikoområder

2. Udkast til beredskabsplan (AL)

3. Nyt om mødet med rådgiveren vedr. projektudarbejdelse for renovering af diget fra 
ophalerpladsen mod syd hen imod Peter Tornby. (AL/CMD)

4. Nyt fra kasseren (JM)

5. Drøftelse af indkaldelse til generalforsamlingen d. 26.april 2025
- opfølgning fra GF 2024
- fløjdiget
- økonomi
- kontingent
- Digeforeningen 2024 tilskud

6. Evt.

7. Næste møder

Ad. 1 
 Digeforeningen af 2024 har modtaget et tilskud på 25.000 kr. fra Langeland 

Kommune til opførelsen af dige. LK har behandlet sagen d. 26. november 2024. Se 
referatet og beslutning fra mødet her: 
https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-
Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-
11775928e2bd 

 AL kontakter Karsten Lykkegård fra foreningen for at høre om tidsplan for 
etablering. Foreningen af 2024 har bedt om et tilskud fra Houdigelag til etablering af 
digeanlægget. Bestyrelsen mener at ansøgning først skal forelægges for den 
kommende generalforsamling (afholdes d. 26. april 2025)

https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-11775928e2bd
https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-11775928e2bd
https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-11775928e2bd


 Langeland Kommune har behandlet sagen om etablering af lavbundsområder d. 14. 
januar 2025. Se referatet og beslutningen her: 
https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-
Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-
11775928e2bd

 Der er skete skred i diget flere steder på strækningen nord for badebroen, hvor 
dugen er blotlagt. AL har bedt Alf Jensen udbedre skaderne snarest mulig.

 AL har deltaget i møde mellem den landsdækkende forening for digelag og 
Folketingets udvalg vedr. Lovforslag om risikoområder. Miljøministeren Mogens 
Heunicke deltog fra regeringens side. Digeforeningerne var repræsenteret med 130 
deltagere fra hele landet. Antal kommuner som bliver omfattet af lovforslaget er 
udvidet fra 24 til 51 kommuner. Desværre er Langeland Kommune fortsat ikke med 
på listen. Dog var det generelt positivt, at regeringen er opmærksom på behovet for 
finansiering af kystbeskyttelse. Regeringens tekniske rådgivere mener dog, at det 
primært er grundejerne som skal finansierer kystbeskyttelse. 

 Professor Kirsten Halsnæs, DTU som forsker i miljøøkonomi har beregnet 
skadeomkostninger ved oktoberstormen 2023, og har konkluderet at 
skadeserstatninger overstiger omkostninger til kystsikring på de ramte områder af 
stormen i 2023.

 
 Ad. 2. 

 AL har set på forskellige beredskabsplaner som andre aktører har etableret. 
Forslaget skal indeholde følgende punkter:
◦ DMI varsling SMS
◦ Ansvars liste (hvem gør hvad og hvornår)
◦ Bestyrelsens ansvar for igangsættelse af afværge foranstaltninger
◦ Telefonliste/kæde til bestyrelsen 
◦ Kontakt oplysninger til entreprenør (arbejde/privat)
◦ Varslingsfrist til foreningens medlemmer
◦ Bestyrelsens mødepligt

 AL arbejder videre med udkast til plan. Drøftes videre på næste møde.

 Ad. 3 
 AL og CMD har drøftet projektudformning og udarbejdelse af udbudsmateriale, med 

rådgiveren fra OBH. Efter en besigtigelse af diget er der mulighed for at reducere 
strækning fra 175 m til ca 115 m. Der skal fortages 4 – 6 boreprøver for at vurdere 
digets opbygning. Omkostning for projektudarbejdelse samt boreprøver forventes at 
være ca. 35.000 kr.

 Bestyrelsen er enige om, at arbejdet sættes i gang.
 CMD drøfter antal boreprøver med OBH, idet CMD også skal have foretaget prøver 

samtidig. 

Ad. 4.
 JM orienterede om at Nordea havde forhøjet renten på vores kassekredit fra 9 til 

19%. JM protesterede mod en så voldsom forhøjelse og Nordea har reduceret 
forhøjelse fra 9 til 10%.

 JM arbejder fortsat med at få styr på PBS og opkrævning af kontingenterne.

https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-11775928e2bd
https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-11775928e2bd
https://dagsordener.langelandkommune.dk/vis?Referat-Klima-%2C-Trafik--og-Teknikudvalget-d.14-01-2025-kl.16.00&id=3668e48a-7dbc-4a82-8570-11775928e2bd


 Der er udarbejdet udkast til regnskab for 2024. Der er et underskud på 236.000 kr. 
Primært pga. reparationer på diget. Prisen på sten er 3 doblet i det sidste års tid. 
Dette har bevirket, at vi måtte trække 137.000 kr. på vores kassekredit.

Ad. 5.
 Banjen, Lohals Havn er booket til generalforsamlingen d. 26. april 2025.
 Evt. kontingent forhøjelse til dækning af stigende omkostninger til diget drøftes på 

næste bestyrelsesmøde.
 Kontingent sættes på dagsorden til GF som selvstændig punkt.
 CMD, LP og JeM er på valg. JeM ønsker ikke at modtage genvalg. 
 Begge suppleanter er villige til at fortsætte.
 Forslag om tilskud til Digeforeningen 2024. 
 Forslag til dato for digearbejdsdag,
 LP udarbejder udkast til dagsorden for generalforsamlingen,

Ad. 6.
 Ingen bemærkninger

Ad. 7.
 Møde d. 21. marts 2025. Afholdes på CMD kontor i Tranekær kl. 15:00.
 Digevandring/besigtigelse d. 4. april kl. 14:30
 Generalforsamling d. 26. april 2025

Referent: Lee Pointing


